
روزی که رییس قضا از دست ضرغامی ناراحت شد
روزبه روز دارد به تعداد مســئولان فعلی و ســابق مملکتی در شــبکه های اجتماعی مثل اینستاگرام و توییتر اضافه 
می شــود. از نمایندگان مجلس تا وزیران و معاونان رئیس جمهور در این شــبکه ها حســاب هایی کاربری دارند که 
درواقع برای آن ها فضایی غیررسمی به شمار می رود برای حرف های غیررسمی این افراد با مردم و دیگر مسئولان 
و موضع گیری هایشــان درمورد اتفاقات روز. سید عزت الله ضرغامی، رئیس سابق ســازمان صداوسیما جدیدا در 
صفحه  اینســتاگرام خود خاطره ای نوشته است از گزارشی که زمانی از صدا و سیما پخش شده و تا مدت ها موجب 
دلخوری ســران قوه قضاییه بوده اســت، چراکه آن را مصداق بی احترامی و بی توجهی به دستگاه قضا محسوب 

کرده بودند. ضرغامی در این مطلب آورده اســت: »یک بار در خبر سیما گزارش خوب و شیرینی از اســب های ترکمن صحرا پخش شد که بعد از 
آن اولیــن خبر مربوط به قوه قضاییه بود. آیت الله آملی لاریجانی این ســوژه را تا مدت ها رها نکرده و همواره در جلســات از آن به عنوان مصداق 
بی احترامی و بی توجهی به دســتگاه قضا یاد می کردند«. ضرغامی در ادامه نوشته اســت: »شاید حق با ایشان بود. خدا ایشان را حفظ کند. ایضا 
خود مرا بعد از این پســت!« رئیس ســابق صدا و ســیما بعد از نقل این خاطره  درمورد کنــار هم قرارگرفتن این دو گزارش توضیح داده اســت که 
همکاران خبری در میان موج اخبار رســمی رسانه ملی، با قرار دادن اخبار و تصاویر شــیرین و قدری غیرمتعارف، تندی و زمختی اخبار رسمی را 
می گیرند. گفتنی اســت عزت الله ضرغامی در صفحه اینســتاگرام خود این نکته را یادآور شده است که نمی خواهد صفحه اش خیلی رسمی شود 

و اینکه زبان اینستاگرام غیررسمی و خودمانی است. 

گریه مهدی هاشمی در اوین
هفته گذشــته بود که آیت الله هاشمی سکوت خود درخصوص پرونده پســرش را شکست و از فشار روی مهدی برای 
تقاضای عفو از رهبری گفت. رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام از ملاقاتش با پســرش در پارکینگ زندان برای 
جلوگیری از شنود گفته بود و اینکه مهدی به نوشتن نامه عفو میلی نداشته است، ولی گفته است که درصورت موافقت 
پدر و رهبر انقلاب، به این کار اقدام خواهد کرد. هاشمی رفسنجانی در این خاطره گفته بود که با رهبر انقلاب ملاقات 
داشــته است و ادله خود را مبنی بر اینکه چنین کاری انعکاس خوبی در جامعه نخواهد داشت، برای ایشان گفته است 
و ایشان هم با این ادله که موافقت کرده اند. اما امروز خبرگزاری فارس به نقل از »فردی مطلع« روایت دیگری از ماجرا 

داده است. طبق اظهارات این فرد، یک ماه بعد از بازداشت مهدی هاشمی مدارکی جدیدی علیه او پیدا شده و او درخواست کرده است با پدرش تماس 
بگیرد. به گفته این فرد هاشــمی رفسنجانی ابتدا از دستگاه قضایی خواسته اســت که مهدی را برای ملاقات به جای دیگری غیر از زندان بیاورند که 
این موضوع مورد موافقت قرار نگرفت. این فرد در ادامه می گوید: »متهم بعداً عنوان کرد از پدرم خواســته ام تا به واسطه نامه ای که می نویسم از مقام 
معظم رهبری برای من در این مرحله درخواســت عفو نماید. روز چهارشنبه بعد از ملاقات یعنی با گذشت چند روز از آن دیدار مهدی در تماس تلفنی با 
پدرش نتیجه درخواستش را جویا شد که آقای هاشمی گفت آقا با عفو شما موافقت نکردند. در این لحظه مهدی با شنیدن این خبر طبیعتاً ناراحت شد 
و به گریه افتاد.« این فرد مطلع در پایان به خبرنگار فارس گفت: البته مسایل دیگری هم درخصوص این دیدار و  جزئیات آن وجود دارد که اگر ضرورت 

ایجاب کند قطعاً اطلاع رسانی خواهد شد.

 توافق هسته ای را 
ساده نگیریم

معــاون اول رئیــس جمهور با بیــان اینکــه توافق 
هســته ای فرصــت جدیدی بــرای اقتصــاد، تولید 
و ســرمایه گذاری کشــور ایجاد کرده اســت تاکید 
 کــرد که نبایــد از ایــن توافق را ســاده و دســت کم

 گرفت.
اســحاق جهانگیری طی ســخنانی در هجدهمین 
اجــلاس هیأت عمومی ســازمان نظام مهندســی 
کــه در اردبیــل برگــزار شــد گفــت: از افتخارات 
مهمــی کــه در دولــت تدبیر و امیــد به وجــود آمد 
این بــود که اســتقبال عیــد فرخنده فطــر، توفیق 
بزرگ مذاکرات هســته ای و شــادمانی ملت ایران 
بــود کــه این امــر نویــد اشــتغال، تولید ، ســرمایه 
 گذاری، رشــد دانــش و تکنولوژی کشــور را با خود 

به همراه داشت.
وی افزود: گزاف نیست اگر بگوییم در این ایام چشم 
جهانیان به وین دوخته شده بود که چه اتفاقی خواهد 
افتاد. مردم جهان انتظارمی کشیدند پیروزی منطق 
بــر زور و تکریم بــر تهدید را مشــاهده کنند و در آخر 
جهانیــان هم به احترام ملت بــزرگ و متمدن ایران 

ایستادند و احترام گذاشتند.
معــاون اول رئیــس جمهــور تصریح کــرد: توافق 
هســته ای که در روزهای آخر ماه مبــارک رمضان 
با تــلاش قهرمانــان متدین و اعضای شــجاع تیم 
مذاکــره کننــده ایــران در عرصــه دیپلماســی به 
بار نشســت، منزلــت ایــران را ارتقا داد و ســرمایه 
اجتماعــی و امیــد و اعتماد مــردم بــه دولتمردان 
و نظــام را افزایــش داد؛ نظامــی کــه قادر اســت 
بــا ســرپنجه تدبیــر   پیچیــده تریــن مســائل را 

حل کند.
وی با بیان اینکه توافق هســته ای فرصت جدیدی 
بر ای اقتصاد، تولید و ســرمایه گذاری دولت ایجاد 
کــرد ، افــزود: تیم مذاکــره کننده ایــران یک دوره 
23 ماهه را با موفقیت ســپری کــرد و این موفقیت 
بیــش از هر چیزمدیون ایســتادگی مــردم ، هدایت 
های مقــام معظــم رهبری، تدبیر ریاســت محترم 
جمهوری و از همــه مهمتر عنایات خــاص الهی و 
دعای مــردم ایران بود که یکبــاره دیگر مثل دوران 
 دفــاع مقــدس پیــروزی ایــران را بــه رخ جهانیان 

کشیدند.
وی گفــت: جمهــوری اســلامی ایران نشــان داد 
که نــه در جنگ، بلکه بــر جنگ پیروز شــد . خیلی 
هــا تصور مــی کردند ایــران را به نقطه ای رســانده 
اند کــه گریزی جــز جنگ وجــود نــدارد ولی ملت 
 ایــران نشــان داد کــه می تواند بن بســت شــکنی 

کند.
وی با بیان اینکه دانش گفت وگو ، فن مذاکره و هنر 
دیپلماسی ایران به جهانیان نشان داده شد، گفت: 
ایــن اولین باری اســت که یک کشــور به اصطلاح 
در حال توســعه در مقابل شــش قدرت بزرگ دنیا از 
غرب و شــرق ، اتحادیه اروپا و سازمان ملل پای میز 
مذاکره می نشیند و به اهدافی که از قبل ترسیم کرده 

دسترسی پیدا می کند.
جهانگیــری تصریح کــرد: ملت ایران به دســتاورد 
بزرگی رسیده است و ما نباید آن را ساده و کم بگیریم 
ولی متاســفانه گاهی اوقات این اتفاق توســط عده 

ای می افتد.
معاون اول رئیس جمهور گفت: قرار نیســت توافق 
صد در صــد باب میل یک طرف باشــد بلکه معنای 
توافق این اســت که دو طــرف گفت وگــو کنند تا به 
یک نقطــه مشــترک برســند و موضوع مهــم این 
 اســت که ما در ایــن توافق به دســتاوردهای بزرگ 

رسیده ایم.

سیاسی

توضیحات ظریف و  صالحانه در بهارستان
قطعنامه دیروز شورای امنیت بی سابقه است

روز گذشــته اعضای شــورای امنیت ســازمان ملل متحد بدون هیچ مخالفی 
قطعنامــه ای صادر کردند کــه طبق آن همه شــش قطعنامه قبلی این شــورا 
علیه ایران لغو می شــود. قطعنامه ای که از ســویی در تاریخ این شــورا و در نوع 
خود منحصر به فرد اســت و از ســوی دیگر تضمینی برای عملی شــدن توافق 
وین محســوب می شود تا تصمیمات داخلی کشــورها ازجمله مخالفت کنگره 
آمریکا مانعی بر ســر راه اجرای توافق نشوند. قطعنامه 2231 شورای امنیت با 
واکنش های داخلی و خارجی بسیاری روبه رو شد. ظریف در توییتر خود نوشت 
امیدواریم شاهد تغییر بنیادینی که در قطعنامه امروز، وعده آن داده شده، باشیم. 
غلامعلی خوشرو سفیر ایران در سازمان ملل نیز صدور قطعنامه را گویای تحولی 
مهم و چرخشــی بنیادی در روند بررسی برنامه صلح آمیز هسته ای ایران توسط 
این شورا طی 10 ســال گذشته دانســت. اوباما تصویب توافقنامه هسته ای با 
ایران در شورای امنیت ســازمان ملل را نشان دهنده حمایت همه از این توافق 
دانست. بان کی مون نیز با صدور بیانیه ای ضمن استقبال از این قطعنامه و لغو 
تحریم های ایران در شــورای امنیت این سازمان، حمایت همه جانبه این نهاد 

بین المللی از اجرای کامل مفاد قطعنامه مذکور را اعلام کرد. 

امیدواریم کنگره آمریکا برجام را رد کند
اما این قطعنامه مخالفانی نیز دارد. سرلشکر محمدعلی جعفری، فرمانده کل 
ســپاه پاســداران چند روز قبل گفته بود که بعضی موارد مندرج در پیش نویس 
قطعنامه به ویژه موارد مربوط به توانمندی تسلیحاتی ایران در تناقض با خطوط 
قرمز مهم جمهوری اســلامی ایران اســت و تأکید کرد که چنین قطعنامه ای 
هیچ گاه مورد پذیرش ما نخواهد بود. احمد بخشــایش  عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس نیز از دیگر مخالفان قطعنامه بود. او گفته بود که 
ایران قرار نبوده در مباحث مربوط به موشک های بالستیک با آمریکا بحث کند 
و در مخالفتش تاحدی جدی بود که اظهار امیدواری کرده بود که کنگره آمریکا 
برجام را رد کنــد. 1۴ نماینده مجلس هم در نامه ای بــه رئیس جمهور و رئیس 
مجلس نوشتند از آنجا که متن برجام که مبنای قطعنامه شورای امنیت است، 
هنوز در داخل کشــور به تائید و تصویب نرسیده، در صورت طی مراحل قانونی 
نیز حق هرگونه تحفظ و شــرط در خصوص این قطعنامــه برای ایران محفوظ 
خواهد بود. پس از صدور قطعنامه نیز سردار نقدی گفت قطعنامه ای که آمریکا 
به شــورای امنیت پیشــنهاد داد نماد کینه شــتری آمریکا با ملت ایران است و 
نشان می دهد که آمریکا به دنبال راهی است که از نتیجه مذاکرات برای اعمال 
فشار و دشمنی بیشتر علیه ملت ایران استفاده کند. درواقع عمده مخالفت ها با 
قطعنامه شورای امنیت بر سر دو موضوع است، یکی محدودیت های تسلیحاتی 
و موشک های بالستیک و دیگری برگشــت پذیری تحریم ها. دو موضوعی که 
البتــه محمدجواد ظریف در صحبت های امروز خود در مجلس از آن رفع ابهام 

کرد و باید دید آیا منتقدان پاسخ خود را در این سخنان یافته اند یا خیر.

قطعنامه 2231 تضمینی برای عملی شدن توافق است
اما موافقــان قطعنامــه آن را درواقع تضمینــی برای عملی شــدن توافق وین 
می خوانند. یوســف مولایی، اســتاد حقوق بین الملل اهمیت این قطعنامه را از 
این منظر می داند که این قطعنامه تصمیم شــش کشور به اضافه ایران است و 
تصمیم یک کشور مانند امریکا به تنهایی نمی تواند این توافق را از اعتبار بیندازد. 
او همچنین در توضیح تضمین عملی شــدن توافق با این قطعنامه می گوید در 
صورتی که کشوری مانند امریکا که این موافقتنامه را امضا کرده و بعد هم تایید 
شورای امنیت را دریافت کرده، آن را اجرایی نکند، به اعتبار بین المللی و پرستیژ 
سیاسی خود لطمه وارد می کند. کاظم جلالی رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
در واکنش به مخالفت برخی درخصوص قطعنامه شــورای امنیت بر این نکته 
تاکید می کند که یکی از تضمین هایی کــه ایران از طرف های غربی حاضر در 
مذاکرات خواسته بود این بود که ابتدا برجام در شورای امنیت به تصویب برسد، 
ضمن اینکه با تصویب آن در شــورای امنیت عملًا بسیاری از کشورها ازآمریکا 
فاصله می گیرنــد. او همچنین با انتقاد از ســخنان غیرکارشناســانه برخی در 
خصوص تصویب قطعنامه شورای امنیت گفت که آن ها درواقع با سناتورهای 
آمریکایی همنوا شــده اند و از آن ها خواســت مطالعه بیشــتری داشته باشند و 

حرف هایی نزنند که برای کشور و سیاست خارجی هزینه به دنبال دارد.

همه انعطاف ها و نرمش ها هدفمند بودند
صبح امروز محمــد جواد ظریف وزیر امور خارجه به همــراه علی اکبر صالحی 
رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان در مجلس شورای اسلامی حاضر شدند 

و توضیحاتی را درخصوص توافق انجام شده در وین و همچنین قطعنامه شورای 
امنیت به نمایندگان ملت ارائه کردند. جواد ظریف در ابتدای سخنانش که دفاعی 
تمام قد از توافق وین بود، گفت که با این توافق بر همگان ثابت شــد که ایران با 
شش قدرت بزرگ دنیا مذاکره می کند، اما باج نمی دهد. او همچنین به شدت 
عصبانیت دشــمنان ایران به ویژه رژیم صهیونیستی نسبت به توافق اشاره کرد 

و آن را نشان دهنده تثبیت و تحکیم اقتدار منطقه ای و جهانی ایران دانست. 
ظریــف در ادامه گفت که هیچ گاه ادعا نکرده و نمی کنیم که برجام کاملًا به نفع 
ایران است چراکه »هر توافقی به هرحال یک بده بستان است« و ما نیز در حوزه 
محدودیت ها و نظارت ها انعطاف ها ونرمش هایی داشته ایم، اما این انعطاف ها 
همگی هدفمند بوده است. ظریف سپس به توضیح داده ها و ستانده های ایران در 
این مذاکرات پرداخت و درمورد »داده ها« گفت با توجه به اینکه ایران هیچ گاه به 
دنبال سلاح هسته ای نبوده، ایجاد اطمینان از آن امتیاز خاصی نیست، ولو اینکه 
برای آن برخی محدودیت ها و نظارت ها پذیرفته شــود. او در توضیح ستانده ها 
نیز بزرگ ترین دستاورد ایران در این مذاکرات را »مهر تایید شورای امنیت بر غنی 
ســازی در ایران« دانســت، چیزی که تاکنون در تاریخ شورای امنیت بی سابقه 
بوده اســت.  وزیر امور خارجه در ادامه گفت که برنامه غني سازي بدون یک روز 
توقف ادامه خواهد یافت و این درحالی اســت که حق غنی سازی برای بسیاری 
از کشورها تنها یک آرزوی دست نیافتنی و یک »ورود ممنوع« به شمار می رود. 
اما ایران بر این اســاس در 8 سال نخســت برجام با پذیرش برخی محدودیت ها 
تمام پایه های علمی لازم را با یک برنامه تحقیق و توسعه پیشرفته برای حرکت به 
سمت غنی سازی صنعتی و تجاری برقرار خواهد کرد و نهایتاً هم در طرحی 15 

ساله به ظرفیتی خواهد رسید که برای حداقل 5 نیروگاه هسته ای کافی است. 

قطعنامه دیروز شورای امنیت بی سابقه است
ظریف درمــورد منحصربه فردبودن قطعنامه دیروز گفت که این نخســتین بار 
در تاریخ شــورای امنیت است که اولا کشوری با مذاکره و بدون جنگ یا تسلیم 
و بدون اجرای الزامات شــش قطعنامه فصل هفتمی منشور، از زیربار تحریم 
ها آزاد می شــود، ثانیا با کشور هدف در نگارش قطعنامه مذاکره می شود و ثالثا 
اینکه برنامه غنی سازی یک کشور در حال توســعه را پذیرفته می شود، آن هم 
برنامه ای که در شــش قطعنامه قبلی صراحتاً خواهان تعلیق و یا حتی تعطیلی 
آن شده بود. ظریف گفت که با قطعنامه دیروز همه قطعنامه های قبلی شورای 
امنیت علیه برنامه هسته ای ایران لغو شــد و تنها برخی محدودیت ها به جای 
ممنوعیت های قطعنامه های قبلی اعمال شــد که در مقایســه با تحریم های 

گذشته تسلیحاتی و موشکی ناچیز است. 

قطعنامه جزئی از برجام نیست
ظریف باتوجه به برخــی موضع گیری ها درمورد محدودیت های موجود در این 
قطعنامه درخصوص برنامه موشــکی ایران گفت این تحریم ها درباره فعالیت 
در حوزه موشک های بالیســتیک که »برای توانمندی حمل سلاح هسته ای 
طراحی شده اند« اســت، امری که با توجه به اینکه ایران هیچگاه به دنبال آن 
نبوده، بر برنامه موشکی ما تاثیری نخواهد داشت. او همچنین به این موضوع 
تاکید کرد که در متن تفاهم نامه آمده اســت که ایــران تدابیر لازم برای تقویت 
توانمندی های دفاعی خود به منظور حراست از حاکمیت ارضی خود در مقابل 
هر گونه تجاوز و همچنین مقابله با تهدید تروریسم در منطقه را ادامه خواهد داد. 
او همچنین بر این نکته تاکید کرد که این محدودیت ها جزئی از توافق ما با 5+1 
به شمار نمی آید و رعایت نشدن آنها به معنی نقض برجام نیست. ظریف درمورد 
تفاوت قطعنامه دیروز و برجام گفت که برجــام به صراحت بین مفاد قطعنامه و 
مفاد برجام تفکیک قائل شده و قطعنامه را جزئی از توافق نمی داند و لذا نقض 
احتمالی قطعنامه، نقض توافق به حســاب نخواهد آمد و این بدان معنی است 

که تمامی سیاست های دفاعی و امنیتی ایران به قوت ادامه خواهند یافت.

دوران محدودیت ها اصلی ترین محور اختلاف روزهای آخر بود
ظریف »شــاخصه یک توافق خــوب« را رعایت خطوط قرمــز و چارچوب های 
اصولی ترســیم شــده از ســوی رهبر انقلاب خواند، امری که در این مذاکرات 
دوســاله در همه موارد با ایشــان مشورت و اعمال شده اســت. خط قرمزهایی 
همچون پذیرش غنی ســازی در ایران، حفظ ماهیت آب ســنگین اراک، عدم 
تعطیلی هیچ یک از تاسیسات، عدم نظارت بر سیستم های تسلیحاتی و موشکی 
ایران، عدم ورود به موضوعات غیرهسته ای، لغو فوری تحریم های اقتصادی 
و مالی، لغو فوری قطعنامه های شــورای امنیــت و ... . او درمورد بحث دوران 

محدودیــت ها گفت خط قرمز رهبر انقلاب این بوده که این زمان می بایســت 
زیر ده سال باشــد و این موضوع اصلی ترین محور مورد اختلاف در آخرین دور 
مذاکرات بود که تا لحظات آخر ادامه یافت که نهایتا هم دوره هشت ساله توافق 
شد. ظریف درخصوص عددهای 20 و 25 سال که با سروصدای زیاد از سوی 
کاخ سفید مطرح می شود گفت که این سال ها »محدودیت« نیست که خلاف 
خطوط قرمز تعیین شــده از ســوی رهبر انقلاب باشــد، بلکه »صرفا اقدامات 
شفافیت ساز« است که نه تنها مشکلی ایجاد نمی کند، بلکه از بسیاری اتهامات 

در آینده نیز جلوگیری می کند.

برگشت پذیری تحریم ها دوطرفه است
ظریف به پیچیده بودن برخی مفاد قطعنامه اشــاره کرد و بحث برگشت پذیری 
تحریم ها را از جمله آن ها دانست. او در توضیح گفت بحث برگشت پذیری تحریم 
ها در قطعنامه به دلیل اینکه با لغو تحریم ها سروکار دارد، یک سویه به نظر می 
رسد؛ درحالیکه قســمت اصلی این بحث در برجام آمده است و برگشت پذیری 
موضوعی دوطرفه اســت. او گفت طبق برجام در صورت نقض تعهدات طرف 
مقابل، ایران قابلیت برگشت به برنامه هسته ای خود را به شیوه قبل از توافق حفظ 
کرده است. ظریف در ادامه گفت ایران اعلام کرده است و در قطعنامه شورای 
امنیت هم منعکس شده اســت که در صورت بازگشت کلی یا جزئی تحریم ها 
ایران دیگر به تعهدات داوطلبانه خود بر طبق برجام پایبند نخواهد بود. در بیانیه 
هــم اعلام کردیم که در این صورت همکاری خود با آژانس را نیز مورد بررســی 
مجدد قرار خواهیم داد. ظریف همچنین گفــت که برخلاف تصور عمومی در 
ایران، منتقدین آمریکایی توافق ادعا می کنند که سرعت بازگشت ایران به برنامه 
قبلی خود به مراتب بیشتر از سرعت بازگشــت تحریم ها خواهد بود. ظریف در 
پایان گفت این توافق و قطعنامه به اعتراف تحلیل گران، جایگاه ایران را به عنوان 
بزرگترین قدرت منطقه تثبیت و تحکیم نموده است و از نمایندگان خواست که 
نگران حرف های تبلیغاتی نباشند که در ماهیت توافق تأثیری نخواهند داشت.
بعد از صحبت های ظریف، علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی کشور 
نیز به اظهار توضیحاتی پرداخت تا به گفته خودش از بخش هایی از متن توافق که 
به ظاهر متناقض می رسد، رفع ابهام شود. صالحی درمورد نگرانی ها و انتقادات 
برخی درخصوص محدودیت های اعمال شده بر غنی سازی اورانیوم گفت آن ها 
فکر می کنند این 8تا10 ســال برای ما محدودیت است، در حالی که نیست. او 
در توضیح گفت حتی اگر همین الان به اندازه 190 هزار سو قابلیت غنی سازی 
داشتیم، برای مدت محدودی می توانســتیم این قابلیت را حفظ کنیم، چراکه 
منابع مواد اولیه را نداریم. اما در فاصله 10 سال سرعت اکتشاف و استخراج ما 
به گونه ای خواهد شد که بتوانیم مواد اولیه 190 هزار سو سالانه را تولید کنیم. 
او در خصوص محدودیت های درخصوص سلاح هسته ای نیز گفت که اگر قرار 
بود که ما به دنبال بمب برویم، این ها محدودیت بود. صالحی گفت که این فاصله 
10 سال برای ما فاصله مهمی نیست، برای اینکه در این مدت ما ماشین هایمان 
را پیشرفته و تجاری می کنیم. او همچنین گفت که افتخار می کند که ایران تنها 
کشور از بین 1۴0 کشور در حال توسعه است که می تواند دو کالای استراتژیک 

خود را به بازارهای بین المللی عرضه کند: اورانیوم غنی شده و آب سنگین.

حاشیه امروز مجلس
محمد جواد ظریف پس از آنکه ســخنرانی خود را آغاز کرد، خطاب به ریاســت 
مجلس، گفت متن برنامه جامع اقدام مشــترک هسته ای را تقدیم مجلس می 
کنم و سپس آن را تقدیم علی لاریجانی رئیس مجلس کرد که در همین هنگام 
احمد توکلی با صدای بلند گفــت: »دولت باید در این خصوص لایحه ارائه می 
داد«. تعدادی از نمایندگان نیز با احسنت گفتن، این موضع توکلی را تایید کردند. 
پس از صحبت های ظریف هم علی لاریجانی از ظریف پرسید: نماینده امریکا 
گفته است برای اطمینان از برگشــت ناپذیری قرار است 5 سال به این ده سال 
نظارت شورای امنیت به برنامه هســته ای ایران اضافه کنیم. این حتما خلاف 
برجام و متن توافق اســت. توضیح شــما در این باره چیســت؟ ظریف در پاسخ 
گفت: ما به شــدت به این حرف ها اعتراض کردیم. این حرف ها ارزشــی ندارد 
قمتن طعنامه کاملا دقیق اســت و در آن تصریح شده در پایان ده سال نظارت 
شــورای امنیت بر برنامه هســته ای ایران پایان خواهد یافت.در بند 18 برجام 
گفته می شــود یو.ان در مقابل تکالیف ایران تحریم ها را تعلیق می کند در این 
باره توضیح دهید و ظریف هم در پاســخ تاکید کرد که در هیچ جای برجام واژه 
»تعلیق« نیامده و هر کس تعلیق ترجمه کرده اشتباه کرده است. دیروز لغو انجام 

شد و تاریخ آن ها هم مشخص است.

واکنش روزخاطره روز

ایران به تعهدات پایبند است، اگر طرف مقابل نیز پایبند باشد
رییس جمهور با تأکید بر این که »ریشه حل بسیاری از مشکلات به ایجاد اعتماد لازم در عمل به تعهدات باز می گردد«، گفت: یکی از راه های مستحکم تر و اجرایی شدن توافق میان ایران و 1+5 روابط 
اقتصادی و تجاری وسیع تر میان طرفین است.  حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در دیدار وزیر اقتصاد و انرژی و معاون صدر اعظم آلمان با اشاره به این که »مفاهمه و روابط نزدیک تر میان 
کشورها می تواند شناخت بهتر و اعتماد طرفین را تأمین کند«، تصریح کرد: به ظاهر گفته می شود، بهترین راه برای ایجاد اعتماد، نظارت آژانس بین المللی انرژی اتمی است ولی مهم تر از آن مناسبات 
طرفین بر مبنای احترام متقابل است، بهترین تضمین زمانی حاصل می شود که کشورها احساس کنند ارتباطات بسیار مهم و تأثیرگذاری در حوزه های اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و علمی 
دارند و نباید بخاطر مسایل کم اهمیت آن را از دست بدهند. وی تاأکید کرد: ایران به تعهدات خود پایبند خواهد بود به شرط آنکه طرف مقابل نیز به تعهداتش پایبند باشد. رییس شورای عالی امنیت ملی 
با تأکید بر این که »امروز مراقبت از اجرای خوب تعهدات به سود همه خواهد بود«، خاطرنشان کرد: بدون تردید این که طرفین بخواهند واقعیت های یکدیگر را از راه دور و از طریق واسطه درک کنند 

نادرست است، بلکه باید با اجرای پروژه های مشترک، کار و رفت و آمد و ضمن ارتباطات گسترده علمی و فرهنگی در مقام عمل شناخت خود را از یکدیگر افزایش دهیم.
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